
 

 

Formandens beretning 2023-2024 
Fagligt Selskab for Kardiovaskulære og Thoraxkirurgiske Sygeplejersker 
Generalforsamling onsdag den 20. november 2024 
 
 
36. generalforsamling afholder vi i dag. 
 
Fagligt Selskab for Kardiovaskulære og Thoraxkirurgiske Sygeplejersker (FS K&T) er stadigvæk et af de større 
faglige selskaber under Dansk Sygeplejeråd (DSR) og med en god økonomi.  
 
Som tidligere år, oplever FS K&T generelt stor opbakning fra dets medlemmer i selskabets arbejde og aktiviteter. 
Medlemmernes store engagement, lyst og vilje til at arbejde for og med selskabet er afgørende, det gælder 
både hvert enkelt medlem og SIG-grupperne. Mange medlemmer har påtaget sig repræsentationer i f.eks. 
faglige råd, arbejdsgrupper og kliniske kvalitetsdatabaser. Det er FS K&T’s oplevelse, at de sygeplejefaglige 
kompetencer som selskabets medlemmer bisidder i stigende grad bliver efterspurgt i forbindelse med national 
udvikling inden for det Kardiovaskulære og Thoraxkirurgiske område.   
 
Sygeplejen er under pres og har været det i en længere periode. Denne tendens er FS K&T også en del af; 
faldende medlemstal, færre medlemmer med interesse for og måske også tid til bestyrelsesarbejde, og læg 
dertil at det er blevet sværere for medlemmer at deltage i arrangementer og arbejdsgrupper i regi af FS K&T. 
Dette gør sig ikke kun gældende for FS K&T og dets medlemmer, men er desværre en generel tendens i mange 
af de faglige selskaber under DSR. FS K&T finder dette bekymrende for selskabets fremtidige virke og aktiviteter. 
Der har gennem de seneste år været dialoger mellem de faglige selskaber og DSR  om at finde en anden 
organisering af de faglige selskaber for at sikre en fornuftig økonomi til alle faglige selskaber, og uden at 
selskabernes autonomi blev påvirket. Det har indtil videre ikke være muligt at komme i mål med en model 
herfor. Det betyder, at økonomien i FS K&T kan og vil blive udfordret, hvis medlemstallet fortsætter med at 
falde. Aktuelt er økonomien i FSK &T er god. Budgetterne overholdes  og på flere af budgetposterne bruges 
mindre, end hvad der er budgetteret med.  

FS K&T ønsker at fortsætte med at stå fagligt stærkt både indadtil og udadtil. Synlighed monofagligt, tværfagligt 
og i sundhedsdebatten relateret til FS K&T’s fagspecifikke områder er særligt vigtigt, når sygeplejefagligheden 
er under pres. 

Beretningerne fra de enkelte udvalg under FS K&T, der er indarbejdet i formandens skriftlige beretning, 
præsenteres nedenfor. Beretningerne viser hvordan der konkret arbejdes med selskabets formål.  



Bestyrelsen 
Bestyrelsen i denne periode bestod af 6 medlemmer, idet Victoria Amalie Lindhardt har været observatør. Der 
har været afholdt 5 bestyrelsesmøder i denne periode; hvoraf de 2 har været fysisk.  

Ifølge FS K&T’s vedtægter består bestyrelsen af 7 medlemmer og må ikke være på færre end 5 medlemmer. 
Der skal være repræsentanter fra alle specialer og det tilstræbes, at hvert speciale er repræsenteret med mindst 
2 repræsentanter. Derudover er der mulighed for 2 suppleanter.  

Bestyrelsen i den kommende periode består desværre igen kun af fem medlemmer, det mindste antal, som vi 
må være. Der var desværre ingen medlemmer udover medlemmer fra den siddende bestyrelse, som opstillede 
som kandidat til bestyrelsesvalget. Ærgerligt, men dog glædeligt at det er muligt at mønstre en arbejdsdygtig 
bestyrelse. Det er bekymrende for selskabets fremtidige virke, hvis det ikke lykkedes at finde nye potentielle 
kandidater til bestyrelsen. Derfor skal nu lyde en opfordring til alle medlemmer om at overveje, om 
bestyrelsesarbejdet ikke var noget for dem. Hvis nogen er interesseret i at snuse/prøve kræfter med det, så er 
der mulighed for at være observatør i bestyrelsen i den kommende periode. Det er en glimrende mulighed for 
at få et indblik i og prøve kræfter med bestyrelsesarbejde endda i sygeplejefagligt regi. FSK&T har positiv 
erfaring med denne indgangsmåde til bestyrelsesarbejde. 

Den nye bestyrelse har i går konstitueret sig, hvilket vil fremgå af FSK&T’s hjemmeside og FSK&T app.  

Kommunikation med medlemmer (bestyrelsen) 
Selskabet kommunikerer med medlemmerne via selskabets tidsskrift Cirkulation, FS-appen, Facebook, og 
hjemmesiden under DSR.  

Bestyrelsen har fortsat et ønske om mere synlighed ift. bestyrelsens og SIG gruppernes store arbejde på f.eks. 
FS K&T’s Facebookside, da opslag øger synligheden af, hvad der arbejdes med i FS K&T, bidrager til vidensdeling 
fra SIG-gruppernes side, samt giver liv til Facebooksiden.  

FSK&T har mulighed for at sende materiale til DASYS-nyhedsbrev, som kommer mere bredt ud. En mulighed, 
som der også vil blive arbejdet målrettet med i den kommende periode.  

SoMe: der arbejdes fortsat på at få skabt en mere aktiv Facebookside. Vi har også i 2024 haft  opslag med 
reklame for temadage arrangerede af SIG-grupperne og opslag om bestyrelsens arbejde. For at kunne øge 
denne aktivitet har vi fortsat et stort ønske om at modtage input fra især SIG-grupperne, men også 
stipendiemodtagere og andre, der måtte have relevante opslag til siden.  

SIG-grupper (Ulla Dam-Schmidt) 
Selskabet har seks meget aktive og engagerede SIG-grupper. SIG-grupperne er nationalt funderet og  refererer 
til FS K&T mht. økonomi, indlæg til bladet ”Cirkulation” samt årsrapporter. Grupperne mødes gennemsnitlig 3-
4 gange årligt enten fysisk eller online, hvor der bl.a. er forskellige faglige oplæg, og vidensdeling på tværs af 
regioner og hospitaler/kommuner og desuden udarbejdes der af diverse fagrelevante materialer.  
Ulla Dam-Schmidt, bestyrelsesmedlem, har SIG-grupperne som sit ansvarsområde. Ulla har løbende haft 
kontakt med hver SIG gruppe. SIG grupperne byder ind med konkret fagligt arbejde inden for deres særlige 
sygeplejefagligt område fx udarbejdelse af nationale pjecer, afholdelse af temadage. Det et er rigtig flot og 
meget vigtigt arbejde, der foregår i grupperne.  

Det er desværre forsat svært at hverve nye medlemmer til SIG grupperne. Det skyldes til dels at mange 
sygeplejersker desværre ikke er medlem af DSR, og interessen for at drive noget i ens fritid ligger andre steder 



end i det faglige regi. Der er udarbejdet forskelligt materiale til de relevante sygeplejefaglige ledelser for at sikre 
ledelsesmæssig opbakning, så medlemmet kan deltage på de valgte bestyrelsesdage de 3- 4 gange årligt. 

Det er FS K&T’s strategi at støtte etablering af endnu flere SIG-grupper, hvis der blandt medlemmerne er et 
ønske herom. FS K&T støtter nye SIG-grupper med 10.000 kr. FS K&T betaler den årlige regnskabsopgørelsen 
for SIG grupperne. Men det er nødvendigt, at SIG-grupperne selv arbejder kontinuerligt på at sikre deres 
økonomi gennem afholdelse af temadage og sponsorater. Men vi må også i bestyrelsen erkende, at det bliver 
svære og svære at få etableret sponsorater, hvorfor FS K&T’s bestyrelse vil arbejde med, hvordan vi kan sikre 
SIG gruppernes arbejde fremover. 

Hvert år deltager et medlem gratis fra hver af SIG grupperne på selskabets Landskursus. SIG grupperne er 
forpligtet til hvert år på landskurset at holde et kort oplæg og fortælle om gruppens arbejde, ny viden eller nye 
tiltag inden for deres eget område. Ligeledes er SIG grupperne forpligtet til at udarbejde en årsrapport. 

SIG grupperne har deres egne hjemmesider med oplysninger om gruppens arbejde og medlemmer, så man kan 
følge med i de enkeltes gruppers arbejde. 

Stipendieudvalget 
Der har kun været en enkelt ansøgning af stipendier i år. Medlemmet ansøgte om deltagelse i AMEE-
konference, og som I kunne læse i sidste nr. af Cirkulation, kom hun afsted og fik en masse spændende 
inspiration med hjem. 

Dansk Sygeplejeselskab (DASYS) (Inge Schjødt)  
DASYS spiller en afgørende rolle som samarbejdspartner for FS K&T. Høringssvar og udpegninger til 
arbejdsgrupper bliver ofte kanaliseret gennem DASYS. 

FS K&T’s medlemmer bør være opmærksomme på, at de har mulighed for at søge økonomisk støtte fra DASYS 
til deltagelse i kurser, temadage og konferencer. Derudover kan medlemmer drage fordel af reducerede 
priser på DASYS’ arrangementer, herunder den årlige konference om dokumentation, forskning og 
uddannelse.   

FS K&T har en klar ambition om at være repræsenteret i DASYS’ bestyrelse samt i råd under DASYS 
(forskningsrådet, dokumentationsrådet og uddannelsesrådet). På nuværende tidspunkt har vi følgende 
repræsentationer:   

Forskningsrådet 
Søsserr Grimshaw-Aagaard, Hjerteafdelingen, Bispebjerg og Frederiksberg Hospital 
  
Dokumentationsrådet 
Gitte Ellekrogh Ingwersen, Roskilde Kardiologisk Afdeling, Sjællands Universitetshospital 
Dorte Bæk Olsen, Afdeling for Hjerte- og Lungekirurgi, Rigshospitalet 
 
DASYS’ bestyrelse 
Ida Elisabeth Højskov, Afdeling for Hjertesygdomme, Rigshospitalet 

Elektronisk tidsskrift” Cirkulation” (Vivi S Frydensberg og Malene H Hansen) 
App’en fungerer men der har i 2024 været problemer for nogle medlemmer at downloade samt 
opdatere den. Vi har derfor lavet en opdatering således at både Android og IPhone brugere kan downloade 



appen og at den fungerer. Desuden har vi brugt midler til at nyeste arrangementer i kalenderen kommer til at 
ligge øverst. 

FACEBOOK 
Vi vil gerne være mere synlige på de sociale medier og modtager gerne indhold. Send det til den 
ansvarlige. Vi overvejer en Instagram profil som noget nyt.  
 
CIRKULATION 
I 2024 har den ansvarlige i bestyrelsen overtaget hele produktionen af Cirkulation. Dermed sparer 
selskabet ca. 20.000 kr. pr år. Der udgives 3 numre årligt. Det prioriteres fast hvert år at der skrives om 
hvad der har været af oplæg på Landskurset samt løbende nyheder fra hele Danmarks kardiologiske 
sygeplejersker .Der er modtaget indlæg fra sygeplejersker der har fået stipendier eller har været på 
kurser m.m. som har været interessant. Vi modtager fortsat gerne indlæg fra hele Danmark om hvad der 
sker ift. udvikling, forskning, kurser, projekter og anden god viden.   

Europæiske samarbejde & Nordisk Baltisk samarbejde (Vivi S Frydensberg / Ida E Højskov) 
FS K&T repræsenterer Danmarks kardiovaskulære og thoraxkirurgiske sygeplejersker.  
I det europæiske samarbejde har den ansvarlige i bestyrelsen bl.a. været med til at kvalificere et 
spørgeskema der er blevet sendt ud til samtlige ACNAP’s medlemmer.   
 
Arbejdet har desuden bestået i deltagelse i diverse National Societies Conference call i gruppen af 
europæiske repræsentanter (ca. 2-4 online møder årligt). Bestyrelsens ansvarlige i konference og 
ACNAP’s generalforsamling. Der er et nyt formandskab og flere bestyrelsesposter er skiftet ud.  
Arbejdet med at få medlemmer er fortsat aktuelt og vil fortsætte ind i 2025. Danmark har fået flere 
”Silver members” og ligger i ”Top 10 lande listen” på en flot 10. plads. At være Silver member (Link) har 
benefits som fx billigere admission fee ved deltagelse i konferencer, adgang til ”The European Journal of 
Cardiovascular Nursing”.  
 
På ACNAP’s hjemmeside (Link) kan man tilgå diverse informationer. Der findes bl.a. ACNAP Talks som er 
gratis samt ACNAP virtual forums man kan deltage i.  Bestyrelsens ansvarlige har deltaget i en europæisk 
arbejdsgruppe hvor vi har udviklet et mentorprogram som man nu kan få benefits af i form af ”ACNAP 
Mentoring Programme”.  
 
Det Nordisk Baltiske samarbejde (Ida E Højskov) 
Der er flere formål med det nordisk baltiske samarbejde for FSK&T. Det handler om at deltage i 
planlægningsgruppen for sygeplejedelen ved den nordisk baltiske kardiologiske kongres (NBCC), der afholdes 
hvert 2. år, at synliggøre dansk kardiovaskulær og thoraxkirurgisk sygepleje i nordisk baltisk sammenhæng, samt 
at opbygge og vedligeholde det nordisk baltiske netværk. 

Denne periode har der i samarbejde med gode kolleger fra de øvrige lande været arbejdet på planlægning af 
sygeplejeprogrammet til NBCC 2025 som afholdes i København den 22. til 24. maj. Her vil der være keynote 
speaker og flere præsentationer fra Danmark. Planlægningen af NBCC foregår i et tæt konstruktivt samarbejde 
med Dansk Cardiologisk Selskab.   

 

https://www.escardio.org/Sub-specialty-communities/Association-of-Cardiovascular-Nursing-&-Allied-Professions/Membership-and-Communities/acnap-silver-membership-benefits
http://www.escardio.org/ACNAP


Repræsentationer i råd, udvalg, kliniske kvalitetsdatabaser m.m. (Inge Schjødt) 
FS K&T arbejder målrettet på at sikre repræsentation i relevante faglige råd, udvalg, kliniske 
kvalitetsdatabaser og lignende. Selskabet modtager anmodninger om at udpege medlemmer, men tager også 
selv initiativ til at få FS K&T repræsentanter placeret i de fora, der er relevante for sygeplejersker og patienter 
inden for hjerte-, lunge- og karområdet.  FS K&T vil gerne takke alle repræsentanter for det store arbejde, 
som de har udført til gavn for patienter og sygeplejersker. 
En oversigt over aktuelle repræsentationer findes i den følgende liste:   
 
Dansk Atrieflimren Database  
Ulla Dam-Schmidt, Hjerteafdelingen, Frederiksberg/Bispebjerg Hospital 
Ina Qvist, Diagnostisk Center, Regionshospitalet Silkeborg, Hospitalsenhed Midt (udtrådt 2024) 
Margit Brinck, Hjertemedicinsk Ambulatorium, Odense Universitetshospital 
Signe Risom, Afdeling for hjertesygdomme, Herlev og Gentofte hospital (indtrådt 2024) 
 
Dansk Hjerterehabiliteringsdatabase                                                              
Dorrit Grosen Andersen, Rehabiliteringsklinikken, Dagafsnit 1&2, Hjertesygdomme, Aarhus 
Universitetshospital           
Annette Pedersen, Hjertemedicinsk Ambulatorium, Kolding Sygehus 
Tove Bønkel Hanghøj, Hjerterehabiliteringskoordinator/sygeplejerske, Regionshospital, Nordjylland    
  
Dansk register for Akut Koronart Syndrom (DanAKS)                                                         
Pernille Palm, Kardiologisk Klinik, Afsnit 3141, Rigshospitalet (Udtrådt 2024) 
Mette Jönsson, Akut Hjerteafsnit, Hjertesygdomme, Aarhus Universitetshospital (Barsel) 
  
Dansk Hjertesvigtdatabase 
Ingelise Knøfler, Hjertecentret, Rigshospitalet  
Inge Schjødt, Hjertesygdomme, Aarhus Universitetshospital 
Camilla Thomassen, Hjertesvigtsklinikken, Hjertemedicinsk afdeling, Odense Universitetshospital 
Helle Broberg, Kardiologisk afdeling, Aalborg Universitetshospital (indtrådt 2024) 
Mette Houmann, Hjertesvigtklinikken, Hjertesygdomme,  Amager-Hvidovre Hospital (indtrådt 2024) 
Malene Hansen, Kardiologisk afsnit M2/ambulatorium, Regionshospitalet Horsens (indtrådt 2024) 
 
Databasen for Familiær Hyperkolesterolæmi  
Anna Nielsen, Hjertemedicinsk Klinik, Rigshospitalet 
Lotte Hessing Kobbelgaard, Lipidklinikken, Kardiologisk Afdeling, Aalborg Universitetshospital 
Lis Thomsen, Hjertemedicinsk Ambulatorium, Sydvestjysk Sygehus, Esbjerg 
 
Dansk Ablations database 
Margit Brinck, Hjertemedicinsk ambulatorium, Odense Universitetshospital 
 
Den Multidisciplinære Hjertegruppe/DMHG 
Forretningsudvalget:  
Ingelise Knøfler, Hjertecenteret, Rigshospitalet (FS K&T) 
Inge Schjødt, Hjertesygdomme, Aarhus Universitetshospital (FS K&T - Dansk Hjertesvigtdatabase) (udtrådt 
2024) 
Repræsentantskabet: 



Ingelise Knøfler, Hjertecenteret, Rigshospitalet (FS K&T) 
Inge Schjødt, Hjertesygdomme, Aarhus Universitetshospital (FS K&T - Dansk Hjertesvigtdatabase)  
Ulla Dam-Schmidt, Hjerteafdelingen, Frederiksberg/Bispebjerg Hospital (FS K&T - Dansk Atrieflimren 
Database) 
  
Sundhedsstyrelsens udvalg for Hjertesygdomme 
Pernille Preisler, Hjertemedicinsk Klinik, Rigshospitalet 
  
National koordinationsgruppe for PRO-hjertesvigt 
Camilla Thomassen, Hjertesvigtsklinikken, Hjertemedicinsk afdeling, Odense Universitetshospital  
Ida E Højskov, Afdeling for Hjertesygdomme,  Rigshospitalet 
 
Medicinrådets fagudvalg vedrørende hypertrofisk kardiomyopati 
Malene Mortensen, Klinik for arvelige hjertesygdomme, Hjertesygdomme, Aarhus Universitetshospital 
 

Ekstern hjælp 
o Bestyrelsen køber hjælp til selskabets regnskab og Landskurset: 
o Selskabets regnskab varetages af DSR-regnskab i samarbejde med Malene Haugaard Hansen (FS K&T´s 

kasser). 
o I forbindelse med landskurset har FS K&T indgået aftale med DSR’s kursus- og arrangementspakke 

samt ConEx til varetagelse af opgaver relateret til udstillere.  
o  

Eksterne samarbejdspartnere 
Dansk Sygepleje Selskab (DASYS) – se beskrivelse ovenfor. 
 
Dansk Sygeplejeråd. Dansk Sygeplejeråd er en tæt samarbejdspartner både fagligt, organisatorisk og 
økonomisk. DSR understøtter også det daglige arbejde i FS K&T ved at stille medlemsregistrering, hjemmeside, 
webmail m.m. til rådighed for os. Desuden holder DSR kvartalsmøder med formændene fra de faglige selskaber 
for at understøtte samarbejdet begge veje. Endelig er DSR-vært for en årlig konference med deltagelse af FS-
bestyrelser og DASYS´ bestyrelse og råd. Årets konference holdes senere i denne måned i Middelfart .  

Tak 
Jeg vil gerne afslutningsvis sige tak for den inspirerende og ihærdige indsats som medlemmer, SIG-grupperne 
og bestyrelsen yder for selskabets virke.  

 
 
Ida Elisabeth Højskov 
Formand, Fagligt Selskab for Kardiovaskulære og Thoraxkirurgiske sygeplejersker 
Charlottenlund, november 2024 
 
 
 

Beretninger fra SIG-grupperne 

SIG-AKS og rehabilitering, Årsrapport 2024 



Medlemmer og ansvarsområder: 

Formand: Sine Rønde Fabricius 
Næstformand: Minna Holm Hansen 
Webansvarlig: Annette Pedersen 
Kasserer: Charlotte Lykkegaard Jensen 
Menige: Tove Hanghøj, Dorrit Grosen Andersen, Liselotte Andresen, Marta Karlsen og Christina Bonnichsen, 
Claudia Pilpel Mercebach 
 
Indsatsområde(r) i 2024: 
Hjerterehabilitering – overordnet set, tværsektorielt og fagfagligt.   
 
Mødeaktivitet 2024: 
Der har været afholdt to virtuelle møder (i maj og september): vi har haft et fokus på, at indholdet af 
møderne skal bidrage til at udvikle vores faglige viden omkring emner i relation til hjertepatienter.  
Det er blandt andet blevet til et super inspirerende oplæg om søvn (en af gruppens medlemmer er blevet 
uddannet søvnvejleder), hvilket i høj grad bidrog til debat om emnet.  
Desuden er PRO og DHRD fortsat emner, som fylder meget for de enkelte deltagere i SIG-AKS & rehabilitering 
og i takt med, at PRO implementeres har vi haft et behov for erfaringsudveksling og meningsdannelse. Dette 
er også foregået på de virtuelle møder.  
 
I marts måned mødtes vi til en temadag i Aarhus, som blev til i samarbejde med Novo Nordisk omkring SCAD-
patienter (spontan coronar arteriedissektion).  
Læge, dr. med og ph.d John Bro-Jeppesen havde et rigtig godt oplæg om hvad SCAD er, hvem er i risiko, 
hvilken udredning og behandling er aktuel samt rehabilitering og støtte til at komme videre i livet. Vi gik alle 
hjem med en væsentlig større indsigt og har brugt denne til at udbrede kendskabet til vores kolleger.  
 
I oktober deltog vi i Nationalt møde for hjerterehabiliteringssygeplejersker på Comwell i Kolding. To 
sygeplejersker fra SIG-AKS & rehabilitering har deltaget i den eksterne styregruppe i forbindelse med 
planlægning af arrangementet, som er sponsoreret af Novo Nordisk.  
Indholdet på dagen koncentrerede sig om søvnforstyrrelser i relation til kardiovaskulær sygdom, svært 
overvægtige, inflammation samt sårbarhed i hjerterehabilitering. Det var en rigtig god dag med stor 
erfaringsudveksling deltagerne imellem.  
 
Formanden, kassereren og yderligere et medlem deltager på Landskursus for kardiovaskulære- og 
thoraxkirurgiske sygeplejersker på Milling Hotel Park i Middelfart i november 2024.  
 
Økonomi og sponsorater: 
Novo Nordisk bidrager med sponsorat til eksterne møder.  
 
Plan for det kommende år: 
Vi er undervejs med en temadag i Aarhus i marts måned, som kommer til at omhandle sundhedskompetencer 
og kommunikation til den multisyge hjertepatient. Der arbejdes fortsat på oplægsholder og videre indhold.  
 
Det er et ønske fra gruppen, at vi får udarbejdet et årshjul for SIG-AKS & rehabilitering og vi håber, at det i 
2025 bliver realiseret.  
 
 
 
 
 
SIG-Hjertesvigt, Årsrapport 2024 



Medlemmer og ansvarsområder: 
Elin Fredsted Petersen (Vejle Sygehus) Formand 
Anne Mette Olsen (Roskilde Sygehus) Kasserer 
Camilla Thomasson (OUH)  web ansvarlig 
Hanne Højlund (Herlev hospital) 
Bettina Rodriguez (Bispebjerg Frederiksberg hospital) 
Lene Lykke (Esbjerg Sygehus) 
Anne Marie Laustsen (AUH) 
 
Indsatsområde(r) i 2024:  
• Udvikling af pjece der beskriver forløbet i en hjertesvigtklinik – i samarbejde med Novartis.  
• PRO til hjertesvigt, et medlem er med i styregruppen for udvikling af PRO hjertesvigt skemaet på 

gruppens mandat. 2 andre medlemmer er med i styregruppen på regionale mandater. 
• Telemedicin til hjertesvigt, Roskilde og Frederiksberg, OUH er med i Region Syds opstart af Tele hjerte 

for hele regionen.  
• ”Udeblivelser i HIK – spørgsmål om sårbarhed”, projekt fra Frederiksberg. 
• HIK med mulighed for hjemmearbejdsplads – forsøg gjort i Roskilde 
• Excellent sygepleje – som tænkehorisont, Vejle   
 
Mødeaktivitet: i 2024 Vi har afholdt 2 møder – 2 dagsmøde den 25 og 26. januar i Middelfart samt et 1 dags 
møde den. 4. september OUH. 
 
Andre aktiviteter i 2024: 
Gruppen har et medlem i styregruppen for Hjertesvigts Akademiet, som afholdes af Novartis og Astra Zenica. 
Ingen fra gruppen har været på Heart Failure kongres i år 
 
Økonomi og sponser: 
Ca. Økonomi: 39.978 kr. , pga. uoverensstemmelser med DSR regnskab, bliver det e ca. beløb i år.  
Gruppens møder sponsoreres af Novartis 
 
Plan for det kommende år: 
• NYT Hjertesvigt internat planlagt til juni 2025 efterår eller 2026 forår? 
• Tele medicin og PRO hjertesvigt indfases i alle klinikker. 
• Diskussion af Podcast om Excellent sygepleje fra SLB   



SIG-Lipid, Årsrapport 2024 

Medlemmer og ansvarsområder:  
Rikke Elnegaard  
Lotte Kobbelgaars sekretær 
Marlene Westergaard webansvarlig 
Lis Paarup 
Trine Grotle kasserer 
Berit Hedegaard 
Lone Poulsen 
Anna Nielsen 
Julie Groth-Isbrand 
Susanne Hermansen formand 
 
Indsatsområde(r) i 2024: 
Arbejdet en del med hvorledes vi kan blive bedre til at opfange FH-patienter 
 
Mødeaktivitet 2024: 
3 2-timers møder over teams 
1 heldagsmøde 
 
Andre aktiviteter: 
1 person har deltaget i Landskursus 
Derudover har der været studiebesøg i Norge, deltagelse i EAS og lign men dette har været betalt af 
arbejdsgiver 
 
Økonomi og sponser: 
Novartis sponsorer os og har sponsoret heldagsmødet i 2024 ud over kørselsudgifter som blev dækket af DSR 
 
Plan for det kommende år: 
Fx Handleplan, indsatsområder, mødeaktivitet for det kommende år 
Der er planlagt 3 virtuelle møde og et 2-dags møde i København hvor den ene dag vil være forbeholdt arbejde 
i SIG-Lipid og 2. dag vil være oplæg hvor vi også vil invitere øvrige interessenter indenfor lipid. 
Vores plan er at få udarbejdet en FH-pjece 
 

 

 

 

 

 

 

 

 



SIG-Atrieflimmer, Årsrapport 2024 

Pga. gruppens størrelser har vi ikke kun haft begrænset aktivitet i 2024. Dvs. et enkelt møde i marts. Har 
planlagt et Teams møde i november 
 
Andre aktiviteter: Medlemmer og ansvarsområder: 
Formand:  
Ulla Dam-Schmidt, Frederiksberg/Bispebjerg Hospital.  
Næstformand: 
Margit Brinck, Odense Hospital.  
Kasserer: pt ledig pga. udtrædelse 
Web-ansvarlig: pt ledig pga. udtrædelse 
Medlem: 
Stine Maria Rosenstrøm, Amager/Hvidovre Hospital 
Signe Stelling Risom Herlev/Gentofte Hospital 
 
Indsatsområde(r) i 2024: 
2 medlemmer har forladt gruppen og vi arbejder kontinuerligt på at skaffe nye medlemmer.  
Vi arbejder på at finde en model for, hvordan vi kan afholde uddannelse for atrieflimren sygeplejersker, evt. 
som 1 dags kursus i hhv. øst og vest Danmark. 
 
Standard for patientundervisning er udarbejdet og vi arbejder med implementering af den i henhold til AF-
databasen ønsker om udbredelse af indhold for undervisning og korrekt kodning. 
 
Mødeaktivitet 2024: 
 
2 af gruppens medlemmer er med i AFDK styregruppen 
1 medlem af ablationsdatabase styregruppen 
2 deltagere på Landskursus i 2024 
 

Økonomi og sponser: 
Novo Nordisk har sponsoreret vores møde og har givet tilsagn om at sponsorere endnu et møde.  
 
Plan for det kommende år: 
At skaffe flere medlemmer, så vi kan få øget aktivitet i gruppen. 
At arbejde for at få revideret og genoptrykt ”når hjertet flimrer…” 
At arbejde på at få ressourcer til AFLI-uddannelse. 
Arbejde med national udbredelse af indhold for undervisning og ko 
 

 

 

 

 

 

 



SIG-Palliation, Årsrapport 2024 

Medlemmer og ansvarsområder: 

Gruppens medlemmer står alle overfor mange forandringer, sammenlægninger, arbejdsmæssigt pres, hvor 
der skal forhandles med ledere om deltagelse – ja vel blot, præget af samtidens udfordringer. Gruppen har 
valgt at fortsætte på trods af få medlemmer. 
Gruppens sammensætning er aktuelt: 
Gruppen er i gang med at konsolidere sig igen og gruppen består af lige nu af 4 aktive medlemmer på tværs af 
landet, de er fordelt således: 
2 personer fra Hovedstaden, 1 fra Sjælland, 1 fra Region Syddanmark. Desværre måtte væres medlem fra 
Nordjylland forlade gruppen pga. jobskifte. 
På trods af gruppens få medlemmer, er gruppen bredt repræsenteret, at der kan være fagligt fokus på tidlig, 
sen og terminal palliation på tværs af Danmark. 
Formand: Gitte Ellekrog Ingwersen 
Næstformand & Webmaster: Anja Clay Elvin Jensen 
Kasserer: Vi arbejder på at finde en ny til at overtage denne funktion. 
Indsatsområde(r) i 2024: 

Rekruttering 

Sygeplejerskemangel, arbejdspres, anerkendelse og lønforhold mm påvirker gruppens arbejde. Der er ikke 
tvivl om at gruppens fortsatte eksistens er berettiget ind i fremtiden, og gruppen arbejder på at flere 
medlemmer. 
Vi har haft kontakt til alle chefer på de kardiologiske afdelinger og afventer lige nu tilbagemelding fra FYN og 
fra Nordjylland. Rekruttering har i år foregået både via mail til chefsygeplejersker, fra mund til mund, i 
sammenhænge hvor medlemmer har været, hvor det har været relevant at nævne SIG palliation. Det er 
ønskeligt at få nogle stykker mere, således temamøder eller temadag vil kunne drives af gruppens 
medlemmer. Gruppen ønsker en bestyrelse på i alt 6-8 medlemmer. 
Viden 

Gruppen har også satset på at konsolidere os selv og egen udvikling. Vi har haft en gennemgang af vores 
lokale retningslinjer og arbejde med palliation. Vi har drøftet screeningsredskaber, som PRO palliation og 
SPICT. 
Gruppens fremtid og opgaver 

Vi håber fortsat på nye medlemmer. Vi satser op at året der kommer, vil vi kunne nytænke gruppens arbejde. 



 

Andre bidrag 

SIG Palliation har i indeværende år bidraget til undervisning på Skt. Lukas stiftelsen i København. 

Sig Palliation har i indeværende år bidraget til Dansk Cardiologisk Selskabs Holdningspapir ”Palliation ved 
fremskreden hjertesygdom”. 

SIG palliation har hvert af medlemmer bidraget til på eget hospital at styrke den palliative indsats. 

Et medlem har deltaget ved FS Palliation, selvom der er fokus på det andre patientgrupper, var det særdeles 
inspirerende og det kunne være fint at sende mere end et medlem fra SIG palliation. Netop der kan vi lære om 
det vi finder svært, nemlig det at udøve sygepleje i forhold til bl.a. det eksistentielle, psykiske og sociale. 

Løbende revideres vores hjemmeside. 

Mødeaktivitet 2024: 

Gruppen har afholdt følgende aktiviteter: 
Onlinemøde 10.01.2024 med planlægning af rekrutteringsarbejde til gruppen og forsommer møde med nye 
medlemmer samt feedback fra Landsmøde 2023 FS K& T. 
Møde den 29.05.24 med faglig formiddag, SIG palliations arbejde, kommissorium, Landskursus, mm. 
08.10.2024 Planlægning af stand på Landsmøde FS K& T, drøftelse af DCS Holdningspapir om ”Palliation ved 
fremskreden hjertesygdom”, samt samarbejde med kommunale palliationssygeplejersker. 
Mail udveksling - fremmøde på Landskursus FS K& T, 
Økonomi og sponsorer: 

Vores økonomi skulle fortsat i plus, i øjeblikket ca. xxxxx på kontoen. Desværre er der nogle udfordringer for 
gruppens medlemmer i at anvende refusionssystemet, det må løses i år 2024. 
Budgettet vil forhåbentlig fremover kunne bygge på et overskud fra eventuelle afholdte temadage. 
Plan for det kommende år: 

Fremtidig vision er at holde fast i gruppens arbejde, at bestyrelsen vil bestå af 6-8 medlemmer, sådan palliation 
kan komme endnu mere på den nationale dagsorden. 

Arbejdsgruppen ønsker at komme videre og få sig konsolideret. Finde ved i at fungere og få palliation ud også 
bredt ud nationalt. 

 
 

 

 

 

 

 

SIG-VTE, Årsrapport 2024 

Medlemmer: 



Formand: Pernille Cecilie Ammundsen Fredskilde – Bispebjerg og Frederiksberg Hospitaler Næstformand: 
Christina Jakobsen – Regionshospital Nordjylland/Hjørring 
Kassér: Anette Arbjerg Højen – Aalborg Universitetshospital Webansvarlig: Kristina Grimm Priess – 
Nordsjællands Hospital (Barsel) Jette Skjelbo Bruun – Næstved Sygehus 
Maria Skov Iversen – Regionshospitalet Gødstrup (nyt medlem fra sept. 2024) 
 
Aktivitet: 

Vi har taget opgaven med at kvalificere og revidere patientmaterialet, som udgår fra det nationale 
lungeemboli projekt Attend PE. Dette er vores primære opgave, samt vidensdeling og sparring på 
patientforløbet. Vi alle sidder i afdelinger som har eller skal implementere Attend PE modellen, derfor 
vidensdeles og sparres meget på patientuddannelse og anvendelse af PRO-skema. 
Møder: 

06.02. 1 times møde/teams: 
o Revidering af DVT-pjece som udleveres ved udskrivelse fra sengeafsnit. 
o April. 1 times teams møde 
o Aflyses 
o 24.09. 1 times teams møde: 
o Velkommen til Maria nyt medlem 
o Planlægning af fremmøde FSK&T 
o Afdække muligheden for fysiske møder i 2025 december 

 
Web: materialet skal lægges tilgængeligt på hjemmeside 
Revidere patientmaterialet 

o Planlægning af fysisk møde i foråret 2025 
o Indspark fra ny PTS (post trombotisk syndrom) klinik i Næstved. 

 

Økonomi og sponsorat: 

Vi har ingen sponsorater. 
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